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Pełny zapis przebiegu posiedzenia

Komisji Kultury Fizycznej, Sportu i Turystyki (nr 87)

Komisji Samorządu Terytorialnego i Polityki Regionalnej 
(nr 109)
16 listopada 2021 r.
Komisje: Kultury Fizycznej, Sportu i Turystyki oraz Samorządu Terytorialnego 
i Polityki Regionalnej, obradujące pod przewodnictwem posła Dariusza Olszew-
skiego (PiS), zastępcy przewodniczącego Komisji Kultury Fizycznej, Sportu 
i Turystyki, rozpatrzyły:

– poprawki zgłoszone w czasie drugiego czytania do projektu ustawy o wspar-
ciu przygotowania III Igrzysk Europejskich w 2023 roku (druki nr 1727 i 1748).

W posiedzeniu udział wzięli: Kamil Bortniczuk minister sportu i turystyki wraz ze współpracowni-
kami, Karol Rabenda podsekretarz stanu w Ministerstwie Aktywów Państwowych wraz ze współ-
pracownikami, Rafał Szlachta prezes Polskiej Organizacji Turystycznej wraz ze współpracownikami.

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Kamil Basicki, Sławomir Jakubczak, 
Krzysztof Majer, Mariusz Pawełczyk –  z sekretariatów Komisji w Biurze Komisji Sejmowych; 
Jarosław Lichocki, Wojciech Paluch – legislatorzy z Biura Legislacyjnego.
Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):

Szanowni państwo, zaczynamy wspólne posiedzenie Komisji Kultury Fizycznej, Sportu 
i Turystyki oraz Samorządu Terytorialnego i Polityki Regionalnej. Stwierdzam kworum. 
Witam państwa posłów i zaproszonych gości. Pozwolę sobie w imieniu posłów powi-

tać pana ministra sportu Kamila Bortniczuka. Bardzo serdecznie witam. Witam pod-
sekretarza stanu w Ministerstwie Aktywów Państwowych, pana Karola Rabendę wraz 
ze współpracownikami. Witam pana Rafała Szlachtę, prezesa Polskiej Organizacji Tury-
stycznej oraz pana Macieja Malskiego, dyrektora do spraw administracyjno-organiza-
cyjnych i promocji Polskiego Bonu Turystycznego w POT. Witam pana Piotra Gałązkę, 
dyrektora Departamentu Prawnego w Ministerstwie Sportu i Turystyki. Witam Biuro 
Legislacyjne i zaproszonych gości.
Informuję, że prezydium Komisji podjęło decyzję o zwołaniu bieżącego posiedzenia 

Komisji  z następującym porządkiem dziennym:  rozpatrzenie  poprawek  zgłoszonych 
w czasie drugiego czytania do projektu ustawy o wsparciu przygotowania III Igrzysk 
Europejskich w roku 2023 (druki nr 1727 i 1748). Czy są uwagi odnośnie do porządku 
dziennego? Nie słyszę. Wobec niezgłoszenia wniosków do porządku dziennego stwier-
dzam jego przyjęcie.
Dziś na posiedzeniu plenarnym Sejmu odbyło się drugie czytanie projektu ustawy 

o wsparciu przygotowania III Igrzysk Europejskich w 2023 roku (druki nr 1727 i 1748). 
W czasie drugiego czytania zgłoszono 13 poprawek. Sejm skierował projekt ustawy wraz 
z poprawkami do Komisji w celu przygotowania dodatkowego sprawozdania. Proponuję, 
aby  rozpatrywanie poprawek odbywało  się w następującym porządku: uzasadnienie 
posła zgłaszającego poprawkę, przedstawienie stanowiska rządu, uwagi przedstawiciela 
Biura Legislacyjnego dotyczące konsekwencji wynikających z poprawki, głosowanie. Czy 
jest sprzeciw wobec powyższej propozycji rozpatrywania poprawek? Nie słyszę. Wobec 
niezgłoszenia sprzeciwu stwierdzam przyjęcie sposobu rozpatrywania poprawek.
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Przystępujemy do rozpatrzenia poprawki nr 1. Czy wszyscy państwo posłowie otrzy-
mali poprawki? Nie słyszę zgłoszeń. 
Panie pośle, czy ma pan jakiś wniosek? Proszę mi dać jeszcze chwilę. Przystępujemy 

do rozpatrzenia poprawki nr 1. Proszę o krótkie przedstawienie poprawki przez wnio-
skodawcę. Bardzo proszę, panie pośle.

Poseł Marek Sowa (KO) – spoza składu Komisji:
Dziękuję, panie przewodniczący. Poprawka pierwsza dotyczy art. 6 i została lekko zmo-
dyfikowana tak, aby określić termin, w którym Rada Ministrów w drodze rozporządze-
nia ma wydać rozporządzenie obejmujące wykaz przedsięwzięć i co bardzo istotne, bo nie 
ma tego w projekcie, wysokość ich dofinansowania, biorąc pod uwagę konieczność zapew-
nienia prawidłowego i terminowego przygotowania i przeprowadzenia igrzysk. Są dwa 
elementy: wysokość dofinansowania inwestycji sportowych, bo o tym mówi to rozporzą-
dzenie,  i wyznaczenie terminu 31 grudnia br. Zdają sobie państwo doskonale sprawę 
z tego, że wszystko jest tak bardzo opóźnione, że nie może tu być już żadnego zaufania. 
Musi być wskazany na sztywno termin, aby móc cokolwiek zrobić, bo do igrzysk jest już 
bardzo niewiele czasu. Bardzo proszę o przyjęcie poprawki.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję uprzejmie. 
Proszę przedstawiciela rządu o stanowisko w sprawie rozpatrywanej poprawki.

Podsekretarz stanu w Ministerstwie Aktywów Państwowych Karol Rabenda:
Przeciw.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję bardzo. 
Czy są uwagi Biura Legislacyjnego? Bardzo proszę panie mecenasie.

Legislator z Biura Legislacyjnego Jarosław Lichocki:
Dziękuję. Panie przewodniczący,  szanowni państwo, w zakresie  tego  terminu, który 
wnioskodawcy proponują  określić  dla Rady Ministrów, wskazujemy,  że tego  rodzaju 
termin z uwagi na brak sankcjonowania tej normy będzie miał charakter instrukcyjny. 
Ta poprawka będzie miała charakter normy lex imperfecta, czyli bez sankcji. W przy-
padku, gdy Rada Ministrów nie dotrzyma tego terminu, przepisy nie wskazują sankcji. 
Z tego tytułu przepis określający ten termin ma charakter instrukcyjny. Uwaga formalna 
– przyjęcie poprawki nr 1 spowoduje bezprzedmiotowość poprawki nr 2. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję uprzejmie. 
Proszę  o włączenie  aparatury  do głosowania.  Głosujemy.  Kto  jest  za przyjęciem 

poprawki przez Komisje? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Komuś nie działa urzą-
dzenie? Proszę jeszcze o chwilę. Zamykam głosowanie. 
Proszę o podanie wyników. Głosowało 34 posłów: za było 14, przeciw było 20, nikt 

się nie wstrzymał. Stwierdzam, że poprawka została negatywnie zaopiniowana przez 
Komisje.
Przechodzimy  do rozpatrzenia  poprawki  nr  2.  Proszę  o krótkie  przedstawienie 

poprawki przez wnioskodawcę.

Poseł Ireneusz Raś (KP):
Panie przewodniczący, panie ministrze, Wysokie Komisje, to poprawka, która wyłącznie, 
jak pan mecenas z Biura Legislacyjnego zauważył, ma charakter instrukcyjny. Z uwagi 
na te opóźnienia dopisaliśmy datę 31 grudnia 2021 r. jako pokazanie przez Radę Mini-
strów daty realizacji tego rozporządzenia. Uważamy, że taki terminowy kamień milowy 
warto wprowadzić dla usprawnienia przygotowania igrzysk europejskich.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję uprzejmie. 
Proszę przedstawiciela rządu o stanowisko.
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Podsekretarz stanu w MAP Karol Rabenda:
Również przeciw.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję bardzo. 
Czy Biuro Legislacyjne ma uwagi?

Legislator Jarosław Lichocki:
Podtrzymujemy uwagę,  która ma analogiczny  charakter  jak w przypadku  poprawki  
nr 1. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję uprzejmie. 
Bardzo proszę o przygotowanie aparatury do głosowania. Pan przewodniczący popro-

sił o chwilę przerwy. Czy sekretariat może dodać głos w głosowaniu elektronicznym? 
Proszę jeszcze o chwilę cierpliwości. Dziękuję uprzejmie. 
Kto jest za przyjęciem poprawki nr 2? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Dziękuję 

uprzejmie. 
Proszę o podanie wyników. Głosowało 37 posłów: za było 17, przeciw było 20, nikt 

się nie wstrzymał. Stwierdzam, że poprawka została negatywnie zaopiniowana przez 
Komisje.
Przystępujemy do rozpatrzenia poprawki nr 3. Bardzo proszę o przedstawienie jej 

przez wnioskodawcę. Koalicja Polska.

Poseł Ireneusz Raś (KP):
To jeszcze raz  ja. Prośba  jest o to, aby zmienić brzmienie art. 7 ust. 3, aby w latach  
2021–2023,  jak napisano w propozycji rządowej, minister właściwy do spraw kultury 
fizycznej udzielił spółce, o której mowa w art. 8, oraz podmiotom wskazanym w progra-
mie, o którym mowa w ust. 6 dotacji celowej przeznaczonej na finansowanie lub dofi-
nansowanie kosztów organizacji igrzysk. Nie ma tu słowa „może”, tylko „udziela się”. 
Chodzi o to, aby było to jasne. Zgodnie z tym, co wiem o dobrych rozmowach między 
samorządami i rządem, chciałbym, aby to było w tym artykule zawarte. Nie ma tu mini-
stra sportu i turystyki, ale…

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Jest minister sportu, witałem go jako pierwszego, panie pośle.

Poseł Ireneusz Raś (KP):
Panie ministrze, witam serdecznie. Czekaliśmy na pana od wczoraj. Chciałem pogratu-
lować objęcia funkcji. Cieszę się, że pan jest. Myślę, że pan minister zgodzi się, że ten 
przepis nie określa kwot, ale przesądzająco stwierdza, że będzie pan pomagał.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję uprzejmie. 
Proszę przedstawiciela rządu o stanowisko.

Minister sportu i turystyki Kamil Bortniczuk:
Panie przewodniczący, szanowni państwo, zostałem wywołany przez pana posła. Rzeczy-
wiście jest tak, że rozmowy na linii rząd – samorząd układają się coraz lepiej i co do zasady 
obie strony są przekonane, że zakończą się sukcesem, ale ten przepis, o którym mówimy, 
że minister „może udzielić”, pozostawia nam pewną formę elastycznego podejścia do tych 
tematów. Jest nasza wola, aby tę imprezę wesprzeć finansowo. Za chwilę opowiem o tym 
przy kolejnych poprawkach, jeśli chodzi o samo dofinansowanie kwotą 160 mln zł opłaty 
wstępnej,  jak i być może kosztów samej organizacji imprezy, która istnieje. Konkretne 
decyzje będą zależały od ostatecznego zakończenia negocjacji pomiędzy stroną rządową 
i samorządową, a one ostatecznie się nie zakończyły. Twarde określanie obowiązku dofi-
nansowania tej imprezy po stronie rządu na dziś jest niewskazane.

Podsekretarz stanu w MAP Karol Rabenda:
Przeciw.
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Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Czy Biuro Legislacyjne ma jakieś uwagi? Dziękuję bardzo. 
Proszę o włączenie aparatury do głosowania. Kto jest za przyjęciem poprawki nr 3? 

Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Dziękuję.
Głosowało 37 posłów: 17 było za, 20 było przeciw, nikt się nie wstrzymał. Stwierdzam, 

że poprawka została negatywnie zaopiniowana przez Komisję.
Przystępujemy do rozpatrzenia poprawki nr 4. Bardzo proszę przedstawiciela wnio-

skodawców o przedstawienie poprawki.

Poseł Marek Matuszewski (PiS):
W art. 7 proponujemy dodać ust. 1 w brzmieniu: „Minister właściwy do spraw trans-
portu może ogłosić program wsparcia przygotowania igrzysk w zakresie realizacji przed-
sięwzięć określonych w rozporządzeniu wydanym na podstawie artykułu”. Poprawka 
daje możliwość ogłoszenia przez ministra właściwego do spraw transportu programu 
wsparcia inwestycji realizowanych w ramach przygotowań do III Igrzysk Europejskich 
w 2023 r. Wskazany program będzie dodatkowym narzędziem realizacji przedsięwzięć 
koniecznych  do prawidłowego  i terminowego  przygotowania  i prowadzenia  igrzysk. 
Dziękuję bardzo.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję uprzejmie. 
Bardzo proszę o stanowisko rządu.

Minister sportu i turystyki Kamil Bortniczuk:
To poprawka zaproponowana dziś. Rzeczywiście daje możliwość ministrowi infrastruk-
tury ogłoszenia programu dedykowanego wsparcia przedsięwzięć związanych z infra-
strukturą inną niż sportowa, niezbędną do prawidłowego organizowania tej  imprezy. 
Nie ukrywam, że to efekt cały czas toczących się negocjacji z samorządami, z którymi 
będziemy współpracowali przy organizacji tej imprezy, które przedstawiły ostatecznie 
listę inwestycji, które mogą być powiązane bezpośrednio z tą imprezą. Przygotowanie 
takiego programu przez ministra infrastruktury wydaje się wskazane i dlatego pozytyw-
nie odnosimy się do tej poprawki.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję bardzo. 
Biuro Legislacyjne.

Legislator Jarosław Lichocki:
Dziękuję, panie przewodniczący. Prosilibyśmy o zgodę wnioskodawców na dokonanie 
zmiany o charakterze redakcyjnym. Z uwagi na skrót użyty w art. 1 „przedsięwzięcia” 
prosimy o możliwość  skreślenia wyrazów: „określonych w rozporządzeniu wydanym 
na podstawie art.”. Skrót jest w art. 1 i wtedy ta poprawka będzie kompatybilna z resztą 
przepisów.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Panie Marku, bardzo proszę, czy jest zgoda?

Poseł Marek Matuszewski (PiS):
Jest zgoda.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Jest zgoda. Dziękuję bardzo. 
Proszę o włączenie aparatury do głosowania. Kto jest za przyjęciem przez Komisje 

poprawki nr 4? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Dziękuję. Proszę o wyświetlenie 
wyników.
Głosowało 38 posłów i wszyscy jednogłośnie byli za. Stwierdzam, że poprawka została 

pozytywnie zaopiniowana przez Komisje.
Przystępujemy do rozpatrzenia poprawki nr 5. Proszę o krótkie przedstawienie zgło-

szonej poprawki przez wnioskodawcę – Koalicja Polska.
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Poseł Ireneusz Raś (KP):
Tak  jest. Wysokie Komisje,  proponujemy,  aby  po art.  7  dodać  art.  7a w brzmieniu: 
„Do finansowania  lub  dofinansowania  przedsięwzięć  realizowanych  przez  jednostki 
samorządu terytorialnego w ramach przygotowań i organizacji III Igrzysk Europejskich 
nie znajduje zastosowania limit kwoty dotacji, o której mowa w art. 128 ust. 2 ustawy 
o finansach publicznych”. Chodzi o to, że jeśli tego nie zrobimy i w specustawie nie znaj-
dzie się wyłączenie limitu określonego w art. 128 ust. 2 ustawy o finansach publicznych, 
to będzie brak możliwości udzielenia ewentualnej dotacji w wyższym wymiarze niż 80% 
wartości przedsięwzięcia. Być może pan minister sportu będzie chciał dofinansować wię-
cej, w uzgodnieniu z samorządami. To wniosek skonsultowany z samorządami i bardzo 
proszę o przyjęcie tej poprawki.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję, panie pośle. 
Bardzo proszę o stanowisko rządu.

Minister sportu i turystyki Kamil Bortniczuk:
Jesteśmy za przyjęciem tej poprawki.

Poseł Ireneusz Raś (KP):
Dziękuję, panie ministrze.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję. 
Biuro Legislacyjne, bardzo proszę.

Legislator Jarosław Lichocki:
Analogicznie  prosilibyśmy  wnioskodawców  o zgodę  na doprecyzowanie,  że chodzi 
o „igrzyska”,  zgodnie  ze skrótem użytym w art. 1. Nie określamy,  że to III  Igrzyska 
Olimpijskie, ale operujemy skrótem. To korekta redakcyjna i chodzi tylko o „igrzyska”.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Panie pośle?

Poseł Ireneusz Raś (KP):
Oczywiście, wyrażam zgodę.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję uprzejmie. 
Proszę o włączenie aparatury do głosowania. Kto jest za przyjęciem poprawki nr 5? 

Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Dziękuję bardzo. 
Proszę o wyświetlenie wyników. Głosowało 37 posłów i wszyscy byli za. Stwierdzam, 

że poprawka została pozytywnie zaopiniowana przez Komisje.
Przystępujemy do rozpatrzenia poprawki nr 6. Proszę o krótkie jej przedstawienie.

Poseł Ireneusz Raś (KP):
Panie przewodniczący, idę w sukurs dla instytucji wykonawczej igrzysk europejskich – jest 
to skonsultowane z samorządami – aby spółka celowa, o której mowa w ust. 1, nie była zama-
wiającym, o którym mowa w art. 4 pkt 3 ustawy – Prawo zamówień publicznych. Oczywiście 
niektórzy mogą powiedzieć, że powinniśmy obarczyć rządzących większą kontrolą, ale uwa-
żam, że jeśli wszystkie kluby parlamentarne i Wysoka Komisja do spraw sportu będą anali-
zowały te wydatki, które muszą być wykonywane przy współpracy wielu podmiotów w spółce 
celowej, zarówno samorządowych i rządowych, nie istnieje możliwość nieuczciwego trakto-
wania tego zwolnienia. Jeśli tego nie przyjmiemy, to wydaje mi się, że rząd będzie musiał 
nowelizować tę ustawę w perspektywie czasu, ale będzie musiał wnioskować o to sam, a nie 
przy wsparciu przedstawicieli opozycji. Będzie wiele elementów, które będzie bardzo trudno 
wykonać w tak krótkim czasie. Bardzo proszę o przyjęcie tej propozycji.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję, panie pośle. 
Proszę przedstawiciela rządu o stanowisko w sprawie rozpatrywanej poprawki.
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Podsekretarz stanu w MAP Karol Rabenda:
Przeciw.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję uprzejmie. 
Biuro Legislacyjne.

Legislator Jarosław Lichocki:
Pragniemy  zwrócić  uwagę,  że ta poprawka może  być  niezgodna  z prawem  unijnym 
w zakresie  zamówień publicznych, które nakazuje  określone  reguły  stosowania,  jak 
chociażby  same  progi  unijne,  o których mowa  w art.  3  ustawy  –  Prawo  zamówień 
publicznych. Po przyjęciu tego rodzaju zmiany może dojść do wewnętrznej sprzeczności 
w ramach samego projektu ustawy, który w art. 5 określa reguły, po tym jak prawo zamó-
wień publicznych zostało wyłączone ze stosowania w zakresie przygotowania i realiza-
cji inwestycji dotyczących organizacji igrzysk. W sytuacji, której stwierdzimy, że spółka 
celowa nie jest zamawiającym, a w art. 5 będziemy nakładali na zamawiającego pewne 
obowiązki, dojdzie do sprzeczności wewnętrznej tej ustawy.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję uprzejmie, panie mecenasie. 
Głosujemy. Proszę o włączenie aparatury do głosowania. Kto jest za przyjęciem przez 

Komisje poprawki nr 6? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Dziękuję. 
Proszę o wyświetlenie wyników. Głosowało 40 posłów: za było 6, przeciw było 22, 

12 się wstrzymało. Stwierdzam, że poprawka została negatywnie zaopiniowana przez 
Komisje.
Przystępujemy do rozpatrzenia poprawki nr 7. Bardzo proszę przedstawiciela wnio-

skodawców o uzasadnienie zgłoszonej poprawki – KP Lewica.

Poseł Tadeusz Tomaszewski (Lewica):
Panie przewodniczący, panowie ministrowie, w związku z tym, że rząd czekał 30 mie-
sięcy na przygotowanie ustawy, a mamy 17 miesięcy do rozpoczęcia igrzysk, chodzi o to, 
aby parlament miał podstawę prawną do kontrolowania tych przygotowań. W związku 
z tym ta propozycja zmierza ku temu, aby minister właściwy do spraw kultury fizycznej 
w latach 2022–2023 składał Radzie Ministrów cztery razy do roku, a Sejmowi dwa razy 
do roku  informację związaną z organizacją  igrzysk oraz przygotowaniem i realizacją 
przedsięwzięć. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję uprzejmie. 
Proszę przedstawiciela rządu o stanowisko wobec rozpatrywanej poprawki.

Podsekretarz stanu w MAP Karol Rabenda:
Przeciw.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Bardzo proszę, Biuro Legislacyjne.

Legislator Jarosław Lichocki:
Mamy uwagę o charakterze formalnym. W naszej ocenie przyjęcie poprawki nr 7 spo-
woduje bezprzedmiotowość poprawek nr 8  i 12. Zwracamy uwagę, że poprawka nr 8 
dotyczy  także  sprawozdawania. Podmiot  zobowiązany  jest  tylko  inny  – w poprawce 
Lewicy to minister właściwy do spraw kultury fizycznej miałby przedstawiać sprawoz-
dania zarówno Radzie Ministrów, jak i Sejmowi, a w myśl poprawki nr 8 klubu Koalicji 
Obywatelskiej to Rada Ministrów przedstawiała będzie sprawozdanie Sejmowi. W naszej 
ocenie należy uznać, że przyjęcie poprawki nr 7 spowoduje bezprzedmiotowość poprawek 
nr 8 i 12. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję uprzejmie. 
Przystępujemy do głosowania. Proszę o włączenie aparatury. Kto jest za przyjęciem 

przez Komisje poprawki nr 7? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Dziękuję. 
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Proszę o wyświetlenie wyników. Głosowało 39 posłów: za było 17, przeciw było 22, 
nikt  się nie wstrzymał. Stwierdzam,  że poprawka została negatywnie  zaopiniowana 
przez Komisje.
Przystępujemy do rozpatrzenia poprawki nr 8. Bardzo proszę, głos ma Koalicja Oby-

watelska.

Poseł Marek Sowa (KO) – spoza składu Komisji:
Panie przewodniczący, już zostało powiedziane – Rada Ministrów na mocy tej poprawki 
byłaby zobowiązana do przedstawienia Sejmowi sprawozdania z przygotowania i organi-
zacji igrzysk raz do roku do 31 marca 2023 i 2024 r. Dlaczego Rada Ministrów? Bo odpo-
wiedzialność jest poszczególnych ministerstw, dziś doszedł jeszcze minister infrastruk-
tury,  jest minister do spraw kultury fizycznej, minister aktywów państwowych. Nie 
ingerujemy w organizację Rady Ministrów, ale parlamentowi taka  informacja  i spra-
wozdanie powinno być przedłożone. To praktyka stosowana w zakresie wszystkich spe-
custaw dotyczących konkretnego przedsięwzięcia. Niezrozumiałe jest to, że nie będzie 
sprawozdania złożonego do Sejmu z wykonania i realizacji tego wydarzenia. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję uprzejmie, panie pośle. 
Proszę przedstawiciela rządu o stanowisko wobec rozpatrywanej poprawki.

Podsekretarz stanu w MAP Karol Rabenda:
Przeciw.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję uprzejmie. 
Proszę, Biuro Legislacyjne.

Legislator Jarosław Lichocki:
Przyjęcie poprawki nr 8 spowoduje bezprzedmiotowość poprawki nr 12. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję uprzejmie. 
Przystępujemy do głosowania. Proszę o włączenie aparatury. Kto jest za przyjęciem 

przez Komisje poprawki nr 8? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Dziękuję. 
Proszę o wyświetlenie wyników. Głosowało 40 posłów: za było 18, przeciw było 21, 

wstrzymała się 1 osoba. Stwierdzam, że poprawka została negatywnie zaopiniowana 
przez Komisje.
Przystępujemy do rozpatrzenia poprawki nr 9. Otrzymałem uwagę, że poprawki nr 

9 i 10 należy przegłosować łącznie. Mam potwierdzenie Biura Legislacyjnego. Proszę 
o przedstawienie poprawek nr 9 i 10 przez wnioskodawcę.

Poseł Marek Matuszewski (PiS):
W art. 31 ust. 1 nadaje się brzmienie: „W celu wsparcia przygotowań III Igrzysk Euro-
pejskich w 2023 r. w latach 2021 i 2022 Prezes Rady Ministrów może w drodze rozporzą-
dzenia dokonać przeniesienia zablokowanych na podstawie art. 177 ust. 1 ustawy z dnia  
27 sierpnia 2009 r. o finansach publicznych wydatków między częściami budżetu pań-
stwa, działami, rozdziałami i paragrafami klasyfikacji wydatków”. Poprawka nr 10 – 
w art. 32 ust. 1 nadaje się brzmienie: „Maksymalny limit wydatków z budżetu państwa 
przeznaczony na dotacje dla spółki celowej będącej skutkiem finansów ustawy wynosi 
160 mln zł, w tym: w 2020 r. – do kwoty 150 mln zł; w 2023 r. – do kwoty 10 mln zł; 
w latach 2024–2031 – 0 zł”. Uzasadnienie:  ze względu na zbliżający  się koniec  roku 
i trwający jeszcze proces legislacyjny oraz prawdopodobne problemy z uruchomieniem 
środków tym roku zasadne jest przeniesienie wydatków z zaplanowanych na rok 2021 
na rok 2022. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję uprzejmie. 
Bardzo proszę przedstawiciela rządu o opinię.
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Podsekretarz stanu w MAP Karol Rabenda:
Za.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję bardzo. 
Biuro Legislacyjne.

Legislator Jarosław Lichocki:
Panie przewodniczący, prosimy o analogiczną jak wcześniej zgodę, chodzi nam o korektę 
redakcyjną w zakresie „igrzysk”, zgodnie ze skrótem przyjętym w art. 1 powinniśmy 
mówić o „igrzyskach” w art. 31 ust. 1.

Poseł Marek Matuszewski (PiS):
Jest zgoda. 

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Jest zgoda. Dziękuję bardzo. 
Panie pośle, w jakim trybie?

Poseł Marek Sowa (KO) – spoza składu Komisji:
Chcę powiedzieć, że nie rozumiem, dlaczego poprawka nr 9 ma być głosowana łącznie 
z poprawką nr 10. Przypomnę, że poprawka nr 10 ma dokładnie takie same brzmienie 
jak poprawka nr 11, ale są zupełnie inne limity finansowe. Te poprawki powinny być 
przegłosowane oddzielnie, bo poprawka nr 9 pasuje zarówno do poprawki nr 10,  jak 
i do poprawki nr 11. W poprawkach 10  i 11 ustalamy maksymalne  limity na dopłaty 
do spółki celowej z budżetu państwa. W poprawce nr 11, uwzględniając głos przedstawi-
ciela prezydenta miasta na wczorajszym posiedzeniu Komisji, który powiedział, że koszty 
organizacji  igrzysk w 2023 roku wyniosą od 320 do 400 mln zł, przewidujemy środki 
na zorganizowanie  tych  igrzysk.  Jak państwo wiedzą,  te pieniądze nie  są potrzebne 
w 2023 r., ale potrzebne są gwarancje finansowania w momencie podpisania umowy host 
city contract. Z tej umowy będą wynikały dla województwa małopolskiego i miasta Kra-
kowa konkretne zobowiązania finansowe dotyczące tego, co mają zapłacić w roku 2023. 
Aby nie było wątpliwości  i samorządy miały pełną  jasność, że rząd, zgodnie z dekla-
racjami  złożonymi  przez  premiera Sasina w lipcu  bieżącego  roku, weźmie na siebie 
i na budżet państwa ciężar organizacyjny tych igrzysk, wydaje się, że poprawka nr 9 
powinna być przegłosowana osobno i później odrębnie poprawki nr 10 i 11. Dziękuję. 
Przy głosowaniu nie będę uzasadniał naszej poprawki, bo zrobiłem to w tej chwili.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję bardzo. 
Panie mecenasie?

Legislator Jarosław Lichocki:
W materiale roboczym, którym państwo dysponują, określiliśmy życzenie wnioskodaw-
ców, ale Komisja może podjąć inną decyzję i zadecydować, że te poprawki nie powinny 
być poddane pod głosowanie łącznie czy nie muszą być poddane pod głosowanie łącznie. 
Decyzja w tym zakresie należy do Wysokiej Komisji.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję uprzejmie. 
Stwierdziłem, że poprawki nr 9 i 10 będą głosowane łącznie. Przechodzimy do głoso-

wania. Proszę o włączenie aparatury. Kto jest za przyjęciem przez Komisje poprawek nr 9 
i 10? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Dziękuję. 
Proszę o wyświetlenie wyników. Głosowało 40 posłów: za było 32, przeciw 8, nikt 

się nie wstrzymał. Stwierdzam, że poprawki zostały pozytywnie zaopiniowane przez 
Komisje.
Przyjęcie poprawek nr 9 i 10 spowodowało bezprzedmiotowość poprawki nr 11.

Poseł Marek Sowa (KO) – spoza składu Komisji:
Panie przewodniczący, nie zgadzam się. Proszę legislatorów o uzasadnienie, dlaczego 
poprawka nr 11, która zmienia limity finansowe z poprawki nr 10, nie będzie poddana 
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pod głosowanie. Ona jest dalej idąca i muszą to państwo dopuścić. Nie możecie zabloko-
wać prawidłowej poprawki do głosowania. Musicie ją poddać pod głosowanie i jeśli się 
nie zgadzacie, to proszę ją odrzucić, ale nie możecie jej nie głosować.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Panie pośle, momencik. 
Bardzo proszę, Biuro Legislacyjne.

Legislator Jarosław Lichocki:
Komisja nie może przyjąć dwóch rozbieżnych rozwiązań w zakresie tej samej kwestii. 
Takie rozwiązanie należałoby uznać za sprzeczne z logiką. Komisja nie może przyjąć róż-
nych brzmień ustępu pierwszego w zakresie art. 32. Z tego powodu nie należy poddawać 
pod głosowanie poprawki nr 11, bo poprawka nr 10 została przez Komisję zarekomen-
dowana pozytywnie. W związku z tym zachodzi brak możliwości głosowania poprawki 
nr 11 z tego tytułu, że w sytuacji pozytywnej rekomendacji mielibyśmy pozytywną reko-
mendację do dwóch tożsamych jednostek w różnym brzmieniu.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję uprzejmie, panie mecenasie. 
Proszę, panie pośle.

Poseł Marek Sowa (KO) – spoza składu Komisji:
Panie mecenasie, pozwolę sobie się nie zgodzić z pana opinią. Uważam, że poprzednia 
opinia Biura Legislacyjnego była błędna. Nie mogą państwo blokować poprawek tylko 
po to, aby prawidłowo złożone w drugim czytaniu poprawki nie były przedmiotem roz-
patrywania. Jeśli nasza poprawka była złożona prawidłowo, to musi być poddana pod 
głosowanie. Jeśli jest złożona prawidłowo, nie ma żadnych wad formalnych i prawnych, 
musi być poddana pod głosowanie na posiedzeniu Sejmu, a nasza poprawka jest sformu-
łowana prawidłowo. Doskonale zdają sobie państwo sprawę z tego, że zmienia wyłącz-
nie limity finansowe. Poprzednia poprawka powinna być głosowana rozdzielnie, a teraz 
poprawka nr 10 i 11 również.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Pani poseł, bardzo proszę. Grzecznie czekamy, aż pani uruchomi mikrofon.

Poseł Jagna Marczułajtis-Walczak (KO):
Dziękuję, panie przewodniczący. Dodam tylko do tego, co powiedział przed chwilą pan 
poseł Marek Sowa,  że ta poprawka  jest  dalej  idąca.  Zwiększa  limity  finansowe. Nie 
możemy głosować tej poprawki, którą państwo chcecie, ale powinniśmy przegłosować 
wszystkie poprawki, a przede wszystkim zacząć od tej, która jest najdalej  idąca. Tak 
to powinno wyglądać.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję bardzo, pani poseł. 
Pan poseł Tomasz Latos, bardzo proszę.

Poseł Tomasz Latos (PiS):
Dziękuję bardzo. Panie przewodniczący, przyznam szczerze, że jestem trochę zdumiony 
tym, co powiedzieli koleżanka i kolega przed chwilą. Sytuacja nie jest wcale taka nad-
zwyczajna. Wielokrotnie miałem sytuacje, w których nawet pięć poprawek było do tego 
samego ustępu w określonym paragrafie i głosowało się w określonej kolejności. Biuro 
Legislacyjne podpowiada kolejność głosowania. Przyjęliśmy określoną i nie ma do czego 
wracać. Głosuje się do pierwszego pozytywnego zaopiniowania. Czasami była to pierw-
sza poprawka, czasami piąta, czasami trzecia. Wtedy pozostałe są bezprzedmiotowe, 
bo przyjęto  określone  rozwiązanie  np. finansowe.  Nie  można  poprawiać  kolejnymi 
poprawkami czegoś, co zostało przyjęte. To jednoznaczne. Można mówić tylko o kolej-
ności głosowania, ale przyjęliśmy określoną i nie ma do czego wracać.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję uprzejmie. 
Bardzo proszę.
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Poseł Wiesław Buż (Lewica):
Panie przewodniczący, Wysoka Komisjo, chciałem zwrócić uwagę, że poprawka nie doty-
czy tylko wartości kwot. W pkt 3 są podane też inne lata. Różnica jest zasadnicza. Zwra-
cam się również do Biura Legislacyjnego. Co wpłynęło na kolejność zapisania poprawek, 
czy był to termin złożenia? Z powodzeniem ta poprawka mogłaby być w pkt 10, a nie 
w pkt 11. To byłoby zasadne, bo jest dalej idąca. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję bardzo. 
Proszę bardzo, panie mecenasie.

Legislator Jarosław Lichocki:
Przypominam, że Komisja podjęła decyzję o łącznym głosowaniu poprawek nr 9 i 10. 
Jeśli poprawka nr 10 byłaby poprawką nr 11, a poprawka nr 11 poprawką 10, a Komisja 
zadecydowałaby o łącznym głosowaniu poprawek, które wcześniej państwo przegłoso-
wali, w tej sytuacji poprawka Koalicji Obywatelskiej również byłaby bezprzedmiotowa. 
Nie ma znaczenia kolejność poprawek nr 10 i 11, ale znaczenie ma łączne głosowanie 
poprawek nr 9 i 10.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję uprzejmie, panie mecenasie. 
Przechodzimy do procedowania kolejnych poprawek. Przystępujemy do rozpatrzenia 

poprawki nr 12, zgłoszonej przez Koalicję Polską. Bardzo proszę pana posła o przedsta-
wienie zgłoszonej poprawki.

Poseł Ireneusz Raś (KP):
Dedykuję ministrowi sportu tę poprawkę, która jest podobna do tych, które już przegło-
sowaliśmy, ale poprawka Koalicji Polskiej jest tożsama z filozofią nadzoru parlamentu 
i rządu nad realizacją przedsięwzięcia Euro 2012, którą przyjął parlament w zgodzie. 
Pamiętają państwo, że wspólnie to rozpatrywaliśmy, oczywiście mieliście czas na pyta-
nia, minister sportu o tym opowiadał. Uważam, że pan minister Bortniczuk mógłby przy-
jąć ten obowiązek do sprawozdawania przed parlamentem i Radą Ministrów. Będziemy 
o to pytali i pan i tak będzie odpowiadał, ale to tylko taki gest, abyśmy wiedzieli, kiedy 
będziemy całościowo zajmowali się sprawą w polskim parlamencie. Proszę pana ministra 
sportu o to, aby również,  jak wcześniej, zechciał uznać, że to gest w kierunku całego 
parlamentu, aby połączyć nas wszystkich w procesie przygotowywania tej imprezy. Dzię-
kuję.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję uprzejmie. 
Panie ministrze, bardzo proszę, oddaję panu głos.

Minister sportu i turystyki Kamil Bortniczuk:
Panie  przewodniczący,  szanowni  państwo,  nie  mam  żadnych  problemów,  aby  jako 
minister sportu i turystyki informować państwa o tym, jak przebiegają przygotowania 
do jakiejkolwiek imprezy, za organizację której jestem odpowiedzialny, ale obecnie nie 
jestem odpowiedzialny  za organizację  tej  imprezy. Przypominam,  że jej  pełnomocni-
kiem jest pan premier Sasin. Czy dojdzie do jakiejś zmiany w tym zakresie, tego dziś nie 
wiemy. Mam swoją bardzo konkretną rolę w przygotowaniu tej imprezy, którą nakłada 
na mnie ta ustawa. Na dzień dzisiejszy nakładanie na mnie obowiązku sprawozdawania 
przed państwem czy Radą Ministrów lub Sejmem RP z całości przygotowania tej imprezy 
jest przedwczesne, ponieważ nie jestem podmiotem odpowiedzialnym za jej organizację.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Bardzo dziękuję, panie ministrze. 
Proszę przedstawiciela rządu o stanowisko w sprawie rozpatrywanej poprawki.

Podsekretarz stanu w MAP Karol Rabenda:
Przeciw. Ministerstwo Aktywów Państwowych też nie jest organizatorem tej imprezy, 
więc to bezpodstawna propozycja.



j.s.                13

Pełny ZaPis PrZebiegu Posiedzenia:  
Komisji Kultury Fizycznej, sPortu i turystyki (nr 87), 

Komisji samorządu terytorialnego i Polityki regionalnej (nr 109)

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję uprzejmie.
 Proszę Biuro Legislacyjne o uwagi.

Legislator Jarosław Lichocki:
Prosilibyśmy tylko o zgodę na korektę redakcyjną i posługiwanie się skrótem „igrzyska”. 
Dziękuję.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Panie pośle?

Poseł Ireneusz Raś (KP):
Wyrażam zgodę.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję uprzejmie. 
Poddaję  pod  głosowanie  poprawkę nr  12. Proszę  o włączenie  aparatury. Kto  jest 

za przyjęciem przez Komisje poprawki nr 12? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Dzię-
kuję. 
Proszę o wyświetlenie wyników. Głosowało 40 posłów: za było 18, przeciw było 22, 

nikt  się nie wstrzymał. Stwierdzam,  że poprawka została negatywnie  zaopiniowana 
przez Komisje.
Przechodzimy do rozpatrzenia poprawki nr 13. Bardzo proszę o krótkie przedstawie-

nie zgłoszonej poprawki.

Poseł Marek Matuszewski (PiS):
Panie przewodniczący, art. 33 otrzymuje brzmienie: „Ustawa wchodzi w życie z dniem 
następującym po dniu ogłoszenia”. Uzasadniam: zmiana terminu wejścia w życie pro-
jektowanej ustawy spowodowana jest potrzebą jak najszybszego wejścia w życie projek-
towanych regulacji, które umożliwiają realizację przedsięwzięć. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję uprzejmie. 
Bardzo proszę o stanowisko rządu.

Podsekretarz stanu w MAP Karol Rabenda:
Jesteśmy za.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję uprzejmie. 
Biuro Legislacyjne nie ma uwag. 
Panie pośle, bardzo proszę.

Poseł Ireneusz Raś (KP):
Mam jedno pytanie, aby pan poseł wnioskodawca mi przypomniał,  jaki był poprzedni 
przepis.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
14 dni.

Poseł Ireneusz Raś (KP):
Dziękuję bardzo.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Mamy przyspieszenie o 14 dni. 
Kto  jest  za przyjęciem przez Komisje  poprawki nr  13? Kto  jest  przeciw? Kto  się 

wstrzymał? Dziękuję. 
Proszę o wyświetlenie wyników. Głosowało 39 posłów: za było 38, nikt nie był przeciw, 

1 osoba się wstrzymała. Stwierdzam, że poprawka została pozytywnie zaopiniowana 
przez Komisje.
Komisja musi jeszcze wybrać posła sprawozdawcę. Bardzo proszę o zgłoszenia.
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Poseł Marek Matuszewski (PiS):
Na posła sprawozdawcę zgłaszam pana przewodniczącego Dariusza Olszewskiego.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję bardzo. Wyrażam zgodę. 
Czy są jeszcze jakieś inne kandydatury? Nie ma. Dziękuję. Przyjmuję rolę sprawoz-

dawcy. 
Informuję, że na tym porządek dzienny został wyczerpany. Dziękuję państwu posłom 

oraz  wszystkim  gościom.  Informuję,  że kolejne  posiedzenie  Komisji  rozpoczynamy 
o godzinie 19.00 na tej sali.
Zamykam posiedzenie Komisji. 


